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Cea de-a doua clădire ca frumu-
seţe pe Surogat este tocmai 

clădirea pe care cea mai veche Cameră 
de Comerţ din România şi-a construit-o 
în perioada interbelică. Înfiinţată în anul 
1850, Camera de Comerţ din Timişoara 
a fost găzduită ani de-a rândul în diverse 
edificii din Cetate. O perioadă îndelunga-
tă a funcţionat şi în Palatul LIoyd. Timp 
de mai mulţi ani, Camera a făcut demer-
suri pentru construcţia unei clădiri pro-
prii. După planurile arhitectului László 
Székely, începe în 1926 construcţia unui 
impozant palat, cu parter înalt - spaţiu 
pentru magazine, cu un prim etaj maies-
tuos şi cu balcon în camera de consiliu, cu alte trei 
etaje cu locuinţe de închiriat şi, în plus, mansarda. 
Arhitrava joacă rolul de legătură între frontonul 
faţadei şi acoperiş, iar podul supraînălţat aduce 
clădirea la nivelul palatului vecin. Palatul nostru 
are două faţade: una pe Surogat şi alta pe str. 

Lenau, identice. în dreptul acoperişului şi arhitra-
vei se înalţă două statui după principiul "un lucru 
trebuie făcut temeinic şi cumpătat". Cum gustul 
clasei burgheze de atunci cerea şi alegorii, cele 
două statui reprezintă industria metalurgia şi cea 
casnică. Iniţial, sculptorul Romul Ladea câştigase 

un concurs centru realizarea mai multor 
sculpturi la Palatul Administrativ, dar, 
cum lucrurile se schimbă, două au ajuns 
la Palatul Camerei de Comerţ şi înfrumu-
setează stilul clasic al clădirii, deşi furtu-
nile şi timpul le-au deteriorate într-atât 
încât ar necesita reparaţii. După 1948, o 
dată cu desfiinţarea camerelor teritori-
ale de comerţ, clădirea a intrat în patri-
moniul statului. Aici a funcţionat decenii 
întregi cabinetul judeţean al P.C.R., la 
primul etaj, luxos şi elegant. În 1990, la 
Timişoara s-a reînfiinţat prima cameră 
de comerţ teritorială, semn că oraşul 
şi-a păstrat vechea deprindere comerci-
ală. Locatarii de la etajele ll-IV, fără nici o 
vină, s-au trezit în mijlocul unor procese 
privitoare la proprietarul palatului. Deşi 

construit de cameră, palatul nu poate (cel pu-
ţin deocamdată) reveni proprietarului care l-a 
construit. Cum însă, la începutul anului 2000, 
Camera de Comerţ, Industrie şi Agricultură din 
Timişoara a sărbătorit cei 15O de ani de exis-
tenţă, să-i urăm un binemeritat "La mulţi ani!".
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Palatul Camerei de Comerþ ºi Industrie din Timiºoara

Preşedinte de onoare:

† NICOLAE
Mitropolit al Banatului Istoric

Despre cine sã scriu într-o lunã frumoasã ca o ulcicã cu vin învecinându-se cu floarea de busuioc, pe o masã curatã din pridvorul 
unei case bãtrâneºti? Un om al cãrui adevãr inestimabil a rãmas iluzia, a crezut toatã viaþa cã nimic nu e mai frumos decât ce se 
aflã în zare ºi în zarea prieteniei mele, toamna, se zãresc viile celui mai plãcut mirositor oraº al Banatului: Recaº. Acolo, demult, 
într-un amurg tomnatic, purtând la poale nestematele unei iubiri târzii, am înþeles cã cu timpul, toate se schimbã, în afarã de 

floarea viei ºi de glasul vinului. Mai rãmâne ceva totuºi neschimbat: cumpãna prieteniei.
În apropierea ei, l-am cunoscut pe Marinel Paºca, pe prietenul meu Marinel Paºca, omul atât de delicat încât pare desprins dintr-o searã 

de la belle epoque. În adevãr, l-am întâlnit pentru întâia datã în vorbele frumoase ale locuitorilor oraºului sãu. Mi-a fost greu sã cred cã pe un 
edil de oraº, care oraº mai are ºi vreo ºase localitãþi aparþinãtoare, îl pot vorbi oamenii numai de bine. ªi totuºi se poate…

Mai apoi, ne-am cunoscut ºi i-am relatat vorbele frumoase ale oamenilor din Recaº despre el ºi l-am simþit – spre cinstea sa - stingherit 
de laude. Marinel Paºca, omul care trãieºte convins cã locul naºterii noastre înseamnã totul, iar pãmântul acesta consfiinþeºte în fiecare din noi un rost, o vocaþie: 
iubirea de vatrã. ªi mai crede el, cã oricine face în viaþã tot ce-i stã în putinþã oricât de umilã ar fi condiþia sa, contribuie cu ceva ca sã lase lumea mai frumoasã decât 
a gasit-o. Nu meritã un astfel de om sã scriu despre el?

Doar de  la el am aflat, cã acum 564 de ani a fost menþionatã pentru întâia datã existenþa viilor de Recas într-un act în care Mihail de Ciorna, Banul Severinului, 
cumpara viile de la Ioan si Ecaterina Magyar pentru 32 florini unguresti de aur. Ce vremuri…

Frumoasã este toamna în care pot scrie despre prieteni. Atât de frumoasã ºi atât de blajinã, încât pare chiar dispusã sã ne ajute sã pãtrundem mai bine, sfatul  
marelui Fãnuº: „Beþi vin bun, iubiþi numai ce vã place ºi pe furiº…”

Marinel PaşcaVasile TODI
Preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Domnul a înălţat pe tată peste 
fii şi a întărit judecata mamei 

peste copii.  
Cel care cinsteşte pe tată se va 

curăţi de păcat.  
Şi ca acel care strânge comori, 

aşa este cel care cinsteşte pe 
mama sa.  

Cel care cinsteşte pe tată se va 

veseli de fii şi în ziua rugăciunii 
sale va fi auzit.  

Cel care măreşte pe tată va 
avea viaţă lungă, şi cel care se 
teme de Domnul cinsteşte pe 

mama sa.  
Cel care se teme de Domnul va 
cinsti pe tatăl său şi ca stăpâni-

tor va sluji celor care l-au născut.  

Cu fapta şi cu cuvântul cinsteşte 
pe tatăl tău şi pe mama ta, ca să-

ţi vină binecuvântare de la ei.  
Că binecuvântarea tatălui 

întăreşte casele fiilor, iar bles-
temul mamei le dărâmă până 

în temelie.  
Şi chiar de i se va împuţina 

mintea lui, ai îndurare şi nu-l 

dispreţui când tu eşti în putere,  
Pentru că milostenia arătată 

tatălui nu va fi uitată şi, în pofi-
da păcatelor, se va zidi casa ta.  
În ziua necazului tău Îşi va adu-
ce aminte Domnul de tine şi, ca 

gheaţa când este senin, aşa se 
vor topi păcatele tale.  

Ca un hulitor este cel care pă-
răseşte pe tată şi blestemat de 
Domnul este cel care mânie pe 

mama sa.
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Vorbim cu un viceprimar cu experienţă, 
un om gospodar pe care locuitorii din 

Grădinari l-au reales. Spuneţi-ne, când aţi fost 
ales viceprimar pentru prima dată?
4Am fost ales viceprimar după revoluţie, două 
mandate, apoi am pierdut alegerile şi am lucrat 
ca referent cultural la Casa de Cultură “Mihai 
Eminescu“, din oraş. Specialitatea mea este co-
regrafia. 

Coregrafia pare să ocupe un loc foarte im-
portant în viaţa dumneavoastră, de unde schim-
barea aceasta, înclinaţia pentru a lucra în admi-
nistraţia locală?
4După revoluţie, împreună cu domnul primar 
Ion Moşoarcă, care îmi este şi prieten, am hotă-
rât să candidăm.Eu eram dansator şi solist vo-
cal la Ansamblul “Junii Caraşului”  şi apoi m-am 
văzut în administraţia locală. Am reuşit în ale-
geri două mandate, dânsul a rămas în continu-

are, eu am pierdut dar ne-am reîntâlnit în acest 
mandat. Despărţirea nu a fost totală, eu fiind în 
acest timp consilier. 

Care au fost problemele cele mai mari pe 
care le-aţi întâmpinat la Primărie?
4Problemele au fost de ordin financiar care 
ne-au făcut să încetinim unele lucrări. Avem o 
lucrare de canalizare în comună, şi de doi ani nu 
am primit nicio subvenţie de la Guvern.

În decursul experienţei în primărie, pe lân-
gă problemele întâmpinate, aţi avut parte şi de 
realizări alături de domnul primar Ion Moşoarcă. 
Care ar fi acestea?
4Lucrările de care suntem foarte mândri sunt 
alimentarea cu apă la Grădinari, renovarea se-
diului Primăriei, renovarea Casei Culturale din 
Greoni, şi 2,8 km de asfaltare a drumurilor in-
travilane din comună.

Pe domnul primar Ion Moşoarcă, cum l-aţi 
descrie în câteva cuvinte, pentru cititorii noştri.

4Este un bun fiu al 
comunei, om gospo-
dar, rezolvă probleme-
le care îi sunt aduse în 
atenţie sau pe care le 
identifică. Drept dovadă, în anul 2010 a fost 
declarat de Uniunea Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric, ”Primarul Anului”, premiu pe care-l me-
rită cu brio. Ştie să se aplece spre oamenii din 
comună şi susţine şi viaţa culturală din comu-
nă. Drept dovadă stau ansamblurile noastre, 
Ansamblul “Caraş” aici în comună şi ansamblul 
“Junii Caraşului” la Greoni cu o tradiţie de pes-
te 30 de ani, la care eu am fost coregraf. Am 
instruit acolo patru generaţii, astfel că, la un 
moment dat, am ajuns să instruiesc copiii celor 
care mi-au fost elevi la început. 

Cum vă simţiţi între ei?
4Între ei, mă simt cu cel puţin 20 de ani mai 
tânăr. 

va urma

iancu lepa, între dedicarea pentru locu-
itori şi dragostea pentru dansul popular
Interviu realizat de Monica GAIŢA

Sărbătoarea Văii caraşului
Dialog consemnat de Sanda BOLDEA

Orice discuţie cu domnul viceprimar al comunei Grădinari, este umbrită duios, de nostalgia pentru 
cântecul şi dansul popular românesc.Iar când vorbim despre „Sărbătoarea Văii Caraşului”… 

Recent, s-a încheiat a 10-a ediţie a Sărbătorii Văii Caraşului, a fost greu să iniţiaţi un asemenea eve-
niment domnule viceprimar Iancu Lepa?

4Poate la început, dar acum nu. 
Câţi artişti aţi avut în acest an?
4Anul acesta am avut pentru 400 de artişti care au parti-

cipat, iar în partea a doua a Sărbătorii am avut invitaţi în jur de 
şase sau opt solişti de marcă. Anul acesta ne-au onorat cu pre-
zenţa Nicu Novac, Ramona Viţa, Soţii Cornelia şi Lupu Rednic şi 
Robert Târnăveanu. 

Participanţii la această Sărbătoare sunt numai din Va-
lea Caraşului?
4Da,invităm toate ansamblurile din această zonă împre-

ună cu tarafurile.
Cât durează Sărbătoare propriu-zisă?
4În jur de opt ore de muzică şi obiceiuri din Valea Caraşului, iar în tot acest timp participanţii şi inter-

preţii au primit ropote de aplauze din partea publicului, mai numeros cu fiecare an. 
Primăria a sprijinit manifestarea?
4Evenimentul desfăşurat la Greoni s-a bucurat de toate 

condiţiile şi sprijinul administraţiei locale.
Sărbătoare Văii Caraşului de desfăşoara anual la aceiaşi 

dată?
4Nu, data se schimbă, dar luna rămâne mereu aceiaşi. 

Doar anul acesta a fost programată în luna iunie .
Pentru anul ce va să vie, ce planuri aveţi?
4Mergem înainte cu această Sărbătoare, va fi a 11-a ediţie, 

iar de la an la an sperăm să fie tot mai bine şi oamenii care apre-
ciază Sărbătoarea Văii Caraşului să participe la aceasta într-un 
număr tot mai însemnat. Doar în acest fel putem păstra obiceiurile şi cîntecele Bănăţene care ne sunt atât 
de dragi.

unirea Grădinari, 
SPeranţa în SPort 
a coMunei noStre

Prof. Marţian LEPA

În sezonul 2011-2012, echipa Uni-
rea Grădinari porneşte la drum 

într-un nou campionat al Ligii 5, zona 
Reşita, cu jucători tineri din cele două 
localităţi, Grădinari şi Greoni. 

Componența echipei Unirea Grădi-
nari:

Mihai Sarmeș - președinte
Ion Moșoarcă - președinte de onoare
Ionel Cornoiu - director tehnic
Roman Gică - antrenor principal
Lepa Marțian - antrenor secund
Sporea Ilie - antrenor portari
Rodica Firca - medic
Lotul de jucători: Ioan Duma, Darius 

Tarbat, Alexandru Sporea, Marcel Ro-
man, Benone Andrieș - veteranul lotu-
lui de jucători, Flavius Velcean, Răzvan 
Străin, Aurel Zăpărtan, Ionel Peia, Ariș 
Boartă,  Ioan Teleucă, Bogdan Ursu, Ionuț 
Buțan, Florin Stângu, George Saș, Cristi 
Munea, Ionuț Cerbu, Tinu Murariu.

Suntem la început de campionat, este 
un lucru extraordinar că am reuşit să alcă-
tuim o echipă formată din jucători atât din 
Grădinari cât şi din Greoni. Este un proiect 
frumos pe care sperăm să-l ducem la ca-
păt cu success, în ciuda greutăţilor finan-
ciare cu care ne confruntăm.
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Venită din Oltenia, Veronica Malcoci, 
referent superior în Primăria Banloc 

a găsit aici o a doua casă care, de-a lungul tim-
pului, a devenit fără doar şi poate acasă. Tot 
ce are mai important în viaţă, familia şi reali-
zările pe plan profesional, toate sunt legate de 
acest colţ din Banat. 

Vorbiţi atât de frumos despre Banloc, cu-
noaşteţi tot ce s-a întâmplat pe plan local de-a 
lungul timpului, de cât timp sunteţi aici? 
4Am ajuns aici cu serviciul, iar imediat după ce 
am ajuns, în 1977, m-am căsătorit. Nici atunci, 
nici acum nu aş mai putea pleca, nu mă lasă su-
fletul. Chiar şi acum, merg câteva zile acasă, în 
Oltenia. Trei zile, trec cum trec, dar apoi mi-e 
dor de casă. În Banloc este inima mea.

Aţi ocupat un post în Primărie încă de la în-
ceput?
4Nu, la început am lucrat la şcoala, mai apoi 
s-a ivit un post în Primărie, m-am angajat şi de 
atunci tot aici sunt.

Ca cetăţean al Banlocului, ce v-ati mai dori 
pentru comuna dumneavoastră?
4Ar mai fi de făcut multe, dar există, ca peste 
tot, problema banilor. Domnul primar şi-a pro-
pus multe, doreşte realizarea de trotuare, con-
tinuarea asfaltării, perspective sunt, iar voinţa 
de a continua investiţiile în comună este vizibi-
lă din partea Primăriei. Mai lipsesc doar banii...
Ceea ce deja s-a facut, si cred eu, este mare lu-
cru sunt lucrările la reţeaua de apă şi introdu-
cerea gazului de când este domnul primar, in-
vestiţii însumând peste 40 de miliarde lei vechi.

Am înţeles că aţi cedat Castelul din Banloc Mi-
tropoliei Banatului, are perspective mai bune acum?

4Noi aşa credem, este posibil, vom vedea pe 
viitor.

În funcţia pe care o deţineţi, susţineţi activi-
tăţile sportive în Banloc?
4Dar, cu siguranţă, le susţinem atât cât se 
poate, dar, din păcate, eu personal nu am reu-
şit să particip personal la vreuna.

Suntem la debutul anului şcolar, cum va par-
ticipa Primăria Banloc la începutul acestui eveni-
ment anual important?
4Suntem alături de unităţile de învăţământ în 
tot timpul anului, nu doar la începerea anului 
şcolar. Încercăm ca în fiecare an elevii să revină 
la scoală în condiţii mai bune, dovadă investi-
ţiile realizate. Îi suţinem cum putem mai bine, 
iar de sărbători şi de ziua copilului încercăm să 
bucurăm elevii din comună. 

La începerea acestui an şcolar, ne puteţi spu-
ne dacă organigrama pentru acest an este com-
pletă?
4Nu, nu este. Mai sunt, din câte am înţeles, câ-
teva posturi pentru care dascălii sunt calificaţi, 
dar nu sunt titulari. 

va urma
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Interviu realizat de Monica GAIŢA

Banloc este mereu acasã pentru mineOameni din Primăria noastră

gânduri pentru noul an şcolar...
Ecaterina CHIu
Directoare Şcoala cu clasele I- VIII “Anghel Saligny”

Mai sunt câteva zile până clopoţelul va suna, anuntând în-
ceputul unui nou an şcolar, început aşteptat cu emoţie 

de către elevi, profesori şi părinţi.
Pentru anul şcolar 2011-2012 ne propunem să acordăm întrea-

ga noastră atenţie unui proces educativ de calitate, prin care, nu 
doar să informăm, ci mai ales să formăm tânăra noastră generaţie 
pentru a putea răspunde cerinţelor tot mai exigente ale vremuri-
lor de acum. Totodată, dorim să trezim conştiinţa elevilor privind 
rolul şcolii, al educaţiei, importanţa majoră pe care o are şcoala în viaţa oricărui tânăr.

Într-un alt plan, un obiectiv de importanţă majoră îl reprezintă descoperirea moti-
vaţiei interioare prin care s-ar putea combate cea mai gravă problemă cu care ne con-
fruntăm astăzi - abandonul şcolar-, al cărui cauze sunt multiple, iar elevii cu risc de aban-
don, cu ajutorul cadrelor didactice şi al comunităţii, vor fi recuperaţi. 

O altă prioritate este atragerea de fonduri prin câştigarea cât mai multor proiecte 
educaţionale, artistice, sportive, sociale, propuse de către cadrele noastre didactice.

De asemenea, considerăm că menţinerea legăturii cu părinţii, cu familiile elevilor 
noştri este de maximă importanţă , implicându-i cât mai mult în viaţa şcolii.

Dorim ca anul care se deschide să fie unul cu realizări pe toate planurile, în con-
formitate cu noile prevederi ale Legii Educaţiei Naţionale - care este pusă în aplicare 
începând cu 1 septembrie.

Anul va începe pentru elevii şcolii Banloc cu clasele igienizate, curate, pregătite 
pentru cursuri, mulţumită sprijinului Consiliului Local Banloc şi în special a domnului 
PRIMAR.

Elevilor  le doresc spor la învăţătură, să fie ascultători, receptivi la toate informaţiile 
pe care le primesc, să obţină rezultate bune şi foarte bune precum şi să aibă o purtare 
exemplară. Boboceilor, le urez un “Bun Venit!” în clasa I .

Cadrelor didactice le urez multă putere de muncă, dăruire şi o cât mai mare impli-
care în tot ceea ce fac. Să punem început bun şi să ne unim forţele pentru formarea 
viitorilor adulţi.

caStelul contelui de beodra

În anul 1783, domeniul Banloc se afla în posesia contelui 
de origine armeană maghiarizat Lâzâr Karâcsonyi din 

Beodra (astăzi, Novo Milosevo, în Voivodina). Contele Lázár este 
cel care construieşte castelul (cu un etaj), terminat la anul 1793. 
Domeniul conţilor Karácsonyi cuprindea întinse păduri bogate în 
Banat, dar şi terenuri agricole, aşa cum erau orezăriile de la Topo-
lea, a căror alimentare cu apă a fost realizată de meşteri aduşi din 
Italia. Erau pe domeniu heleştee, plantaţii de tutun, ferme de ani-
male (la Pescuş), herghelii de cai din rasa lipiţan, o fabrică de spirt 
şi o moară situate lângă gara din Banloc. După 1919, domeniul 
Karácsonyi din Banloc pierde o parte din terenuri în urma trecerii 
unei părţi din Banat în posesia Regatului sârbilor şi croaţilor, dar 
domeniul Banloc (împreună cu castelul şi parcul) va rămâne unul 
dintre cele mai întinse din România. În anul 1922, contele Karác-
sonyi pleacă din ţară, moşia îi este expropriată, parte din ea fi-
ind împărţită ţăranilor veniţi de pe front. Casa Regală a României 
răscumpără la anul 1935 restul de moşie de la familia Karácsonyi 
(166 jugăre) cu suma de 22.000.000 lei. Banlocul devine dome-
niu regal şi reşedinţă permanentă a Principesei Elisabeta, sora 
Regelui Carol al ll-lea al României şi fostă regină a Greciei. Cas-
telul adăpostea antichităţi, tablouri rococo, preţioase picturi 
în miniatură, monumente în marmură, executate de celebri 
sculptori italieni, o frumoasă colecţie de arme, o alta de cari-
caturi, dar şi o mumie adusă din Egipt. După abolirea monar-
hiei (1947), parte din angajaţi sunt alungaţi, statuile din parc 
sunt vandalizate, arhiva şi biblioteca distruse. Castelul ajunge 
sediul G.A.S., al Ocolului Silvic, devine apoi Casă de bătrâni, or-
felinat sau şcoală cu clasele l-X (1983-1991). O parte a parcului 
a fost atribuit fermei agricole. Consiliul Local Banloc a decis la 
sfârşitul aiului 2007 concesionarea castelului pe o perioadă de 
49 de ani în favoarea Mitropoliei Banatului, care îşi doreşte să 
amenajeze în castel o tabără ecumenică şi săli de conferinţe.

Din. vol. "Mic atlas al jud. Timiş", ed. a IV-a,  coordonat de Dinu BarBu, lucrare 
declarată Cartea anului 2009 de către Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric 
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Opinii consemnate de Monica GAIŢA

la miJlocul lunii septemBrie, 
remetea mare răsună de cântec

Ana-Maria POPA

La mijlocul lunii septembrie, Remetea 
Mare răsună de cântec, joc şi voie 

bună, odată cu deschiderea Festivalul Busuio-
cului Remeţean. Primarul Ilie Golubov a avut 
amabilitatea să ne ofere mai multe informaţii 
despre prestigiosul eveniment care se desfă-
şoară anual în comună. Festivalul se află deja 
la cea de-a treia ediţie şi a fost realizat pentru 
prima dată în 2009. Atunci, ca şi acum au par-
ticipat mai multe ansambluri de dansuri. Anul 
acesta, printre invitaţi se află comunele înveci-
nate: Ghiroda, Sânmihai, Săcălaz, Giroc, Traian 
Vuia,  precum şi ansambluri de peste hotare, 
unul din Serbia şi unul din Ungaria. Pe lîngă 

aceştia, vor mai participa îndrăgiţi interpreţi ai 
Banatului alături de formaţia condusă de fraţii 
Vincu. Dintre interpreţi amintim pe unul dintre 
cei mai apreciaţi doinitori ai Banatului, Adrian 
Stanca.

Şi cum primarul nostru este un om gospo-
dar cu grija zilei de mâine, deşi numele partici-
panţilor sunt sonore, bugetul disponibil pen-
tru eveniment nu a fost majorat.

Festivalul Internaţional Busuiocul Reme-
ţean a început în jurul prânzului, planificat ast-
fel pentru ca oamenii să fie ieşiţi de la biserică 
şi a durat până târziu în noapte. Autorităţile lo-
cale au spus că nu se poate prelungi mai mult 
datorită faptului că a doua zi oamenii merg la 
serviciu, iar copiii care participă merg în prima 

zi de şcoală, deci trebuie să ajungă în localităţi-
le aparţinătoare şă se pregătească pentru ziua 
ce urmează.

Oamenii au primit Festivalul Internaţio-
nal Busuiocul Remeţean bine, sunt bucuroşi 
că se păstrează tradiţile moştenite. În pri-
mul an organizatorii mărturisesc că au avut 
emoţii pentru că nu ştiau cum va fi primit, 
dar totul a mers foarte bine şi au fost mulţu-
miţi de rezultatul final. Din partea comunei 
noastre a participa Ansamblul din Remetea 
Mare, coordonat de Laura şi Claudiu Glatt, 
care, sunt de fapt şi iniţiatorii festivalului. 
Ansamblul Din Remetea Mare a fost înfiin-
ţat în 2008, are peste 90 de membrii, împăr-
ţiţi în 3 grupe, în funcţie de vârstă.

   Impresii la “cald”
După încheierea Festivalului Internaţional Busuiocul Remeţean, după o zi care a stat sub semnul distracţiei, 

cântecului şi jocului popular, pentru cititorii noştrii am intervievat câţiva dintre oaspeţii de seamă ai eve-
nimentului.

Consilier judeţean şi preşedinte al PSD Timiş, Titu Bojin, fiu al comunei Remetea 
ne-a declarat că “aşa cum se ştie, Remetea este una din comunele din jurul Timişoarei 
care în permanenţă s-a străduit să păstreze portul, obiceiurile, modul de viaţă, să ducă 
mai departe tradiţia culturală în zona Timişoara, cu toate că este una din comunele în 
care s-au stabilit multe persoane din alte părţi. În ciuda acestui fapt, Remetea a reuşit 
să îmbine tot ceea ce înseamnă păstrarea culturii aşa că, am participat acum la cea de-a 
treia ediţie a Festivalului Internaţional Busuiocul Remeţean. Mă bucură să văd că echi-
pa festivalului este mai numeroasă, spectacolul, numărul de susţinători este mai mare, 
precum şi numărul artiştilor şi dansatorilor prezenţi. Pe lângă formaţiile din judeţ am 
avut invitaţi Ansamblul Doina Aiudului şi ansambluri din Serbia şi Ungaria. Este esenţial 
să susţinem evenimentul nu numai prin vorbe ci şi material, lucru pe care l-am făcut şi 

eu şi consătenii mei. Ideal pentru cei care am participat de fiecare dată şi am ajutat pentru ca acest eveniment 
să se întâmple ar fi ca Festivalul Internaţional Busuiocul Remeţean să devină un eveniment permanent. Sper ca 
Dumnezeu să ne dea posibilitatea ca şi în continuare să fim alături de ei la asemenea evenimente, să fim alături 
de ceea ce se întâmplă bun în comunitatea noastră, în Remetea Mare, şi bineînţeles să susţinem ceea ce se 
întâmplă din punct de vedere cultural şi administrativ, bunăstarea oamenilor în general. Sunt convins că acest 
lucru se va întâmpla în Remetea şi voi fi în permanenţă cu sufletul alături de consătenii mei.”

Un alt oaspete care ne-a onorat cu prezenţa şi a adus în Remetea Mare obiceiuri şi 
dansuri de pe Valea Mureşului este domnul primar al municipiului Aiud, Mihai Horațiu 
Josan. “Am răspuns invitaţiei domnului primar Ilie Golubov pentru că mă leagă mai 
multe lucruri de această zonă, fiind fost student al Institutului Politehnic Traian Vuia din 
Timişoara. Consider Festivalul Internaţional Busuiocul Remeţean o iniţiativă excelentă 
pentru că trebuie să ne păstrăm obiceiurile şi cu toate că suntem diferiţi, acestea ne 
unesc în momentele grele prin care trece România. Este necesar ca în aceste momente 
să ne regăsim identitatea, iar aceste tradiţii şi obiceiuri să fie transmise copiilor noştri, 
să menţinem această legătură cu moştenirea care am primit-o, şi să le deschidem un 
drum spre viitor, pentru că există viaţă şi după această tristeţe a României. Aiudul 
participă la eveniment cu un total de 26 persoane, solişti, dansatori şi ansamblul nos-
tru, Doina Aiudului. Acest ansamblu provine dintr-o veche tradiţie a aiudenilor. A fost 

Doina Mureşului care, începând cu anii 1970 a păstrat tradiţiile şi obiceiurile frumoase de pe Valea Mureşului. 
După 1990, întâmplându-se mai multe lucruri şi pe acest plan al culturii, iar investiţiile în cultură şi învăţământ 
restrângându-se - pentru că vrem, nu vrem aceste două domenii sunt legate, au făcut ca autoritatea locală să-şi 
asume păstrarea tradiţiilor, să le suţină, să le încurajeze. Ansamblul nostru a participat la numeroase festivaluri 
internaţionale din Portugalia până în Rusia şi aflând de festivalul din Remetea am hotărât să participăm pentru a 
sprijini la păstrarea tradiţiilor. Asta pentru că, deşi obiceiurile nostre sunt diferite în funcţie de zonă, conlucrând 
şi fiind uniţi le putem duce mai departe. Cât despre bănăţeni, cunoscându-i destul de bine pot spune că sunt 
nişte oameni mândrii, orgolioşi, dar în acelaşi timp oameni cu suflet mare care ştiu să-şi facă prieteni. În virtutea 
acestei prietenii eu am lansat o invitaţie pentru anul 2012 la Festivalul de la Aiud unde vor participa nu mai puţin 
de 12 ţări, iar Ansamblul Flori Remeţene îşi va găsi cu prisosinţă locul acolo.”

Festivalul Internaþional 
Busuiocul Remeþean în imagini
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în coşteiu a fost, este şi va fi păstrată tradiţia  
şi dansul popular

Pagină editată de Primăria Coşteiu <

 oaia 
de Coºteiu

Doamna Lili Carebia, referent aşezământ cultural, vă mulţumim 
pentru că aţi fost de acord să ne vorbiţi despre minunatul 

Ansamblu “Florile Stăvilarului Coşteiu” pentru cititorii noştrii. Este un 
motiv de fală în prezent, dar spuneţi-ne, când au fost puse bazele an-
samblului şi la iniţiativa cui?
4Ansamblul “Florile Stăvilarului” Coşteiu a luat fiinţă în anul 2001. 
Mentorul acestui ansamblu este domnul Petru Carebia, primarul co-
munei noastre, un mare iubitor de folclor.

A fost greu să puneţi toate aceste mlădiţe ale Banatului la un loc şi 
să le determinaţi să lucreze ca o echipă?
4Nu pot să spun că a fost greu să lucrez cu aceşti tineri, dar nici uşor 
pentru că după cum ştiţi şi dumneavoastră, dacă doreşti să realizezi 
ceva trebuie foarte multă muncă. Eu ceea ce fac, fac din plăcere. Iu-
besc folclorul. Pentru mine folclorul constituie valoarea cea mai de 
preţ a naţiunii noastre şi avem datoria să păstrăm cu sfinţenie această 
avuţie naţională, să o conservăm, să o valorificăm cu grijă, să sedimen-
tăm în sufletul tineretului nostru dragostea pentru folclorul şi tradiţiile 
neamului.

Ansamblul “Florile Stăvilarului” este împărţit pe grupe. Spuneţi-ne 
mai multe despre cei mai destoinici dintre membrii ansamblului.
4Avem două grupe, 10 perechi la începători cu vârste cuprinse între 
4 şi 10 ani şi 15 perechi la avansaţi cu vârste cuprinse între 12 şi 23 de 
ani. Cu echipa consacrată am participat la mai multe festivaluri şi con-
cursuri de folclor atât în ţară cât şi în străinătate. Aş dori să menţionez 
doar o parte din ele şi anume: Festivalul Internaţional “La izvor, la izvo-
rele” de la  Buziaş, Festivalul concurs “Lada cu zestre” la Făget, unde 
ne-am calificat la faza judeţeană, Festivalul de Folclor de la Jimbolia 
precum şi participări la festivaluri în Serbia la Vârşet şi Nakovo.

Pe lângă dansatori, ansamblul pe care-l conduceţi în calitate de re-
ferent aşezământ cultural are şi solişti. Puteţi să-i nominalizaţi pentru 
cititorii noştrii?
4Da, din acest ansamblu fac parte şi solistele Sabrina Danciu, Denisa 
Danciu, Diana Tomoni, Maria Verjel precum şi Ionuţ Balaci care recită 
în grai bănăţean. La capitolul colaboratori îi amintesc pe Marius Matei 
şi Elena Timariu.

Cum arată programul acestor tineri într-o zi de repetiţie? Pe lângă 
dumneavostră doamna Lili Carebia, cine altcineva se mai implică în ac-
tivitatea şi pregătirea ansamblului?
4Repetiţiile se fac o dată pe săptămână, iar ziua aleasă este cea de vi-
neri. Când avem spectacole, repetiţiile se fac de 2-3 ori pe săptămână. 
La început lucrez cu cei mici o oră, iar cu cei avansaţi 2 ore. Coordo-
natorul ansamblului sunt eu, dar la coregrafie sunt ajutată de domnul 
Ovidiu Briscan şi doamna Delia Briscan, membrii ai Ansamblului Bana-
tul.

Cum sprijină Primăria Coşteiu Ansamblul “Florile Stăvilarului 
Coşteiu“ în particular şi viaţa culturală din comună, în general?
4Este implicată întru totul, dovadă şi prezenţa extraordinară a 
acestui ansamblu la toate spectacolele. Ca recompensă pentru 
munca pe care o depun aceşti tineri minunaţi domnul primar a or-
ganizat în perioada 23-27 august o excursie la Herculane. Doresc 
să-i mulţumesc domnului Petru Carebia pe această cale pentru 
că mă susţine şi mă ajută în tot ceea ce fac. Trebuie să recunosc 
că fără ajutorul dânsului şi al consilierilor locali, eu nu aş putea 
să-mi desfăşor manifestările culturale. În încheiere vreau să pre-
cizez că în Coşteiu a fost, este şi va fi păstrată tradiţia şi dansul 
popular pentru că suntem o comună care ţinem la moştenirea 
noastră.

Mentorul ansamblului este domnul primar 
Petru Carebia, un mare iubitor de folclor

Interviu realizat de Monica GAIŢA
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Marius MATEI

Ne-am gândit să „profităm” de oportunita-
tea de a fi prezenţi în paginile unui jurnal 

cu peste 18.000 de exemplare, difuzat în 4 judeţe, 
pentru a prezenta atât pentru cititorii jurnalului Ba-
natul, cât şi pentru locuitorii Făgetului, lunar, câte 
un oraş înfrăţit cu Făgetul. Considerăm că astfel, fa-
cem un sincer dar de suflet şi „fraţilor” noştri.

ALETEA

Aletea - în maghiară Elek - este un oraş în 
judeţul Bichiş - în maghiară Békés megye -, situat 
în estul Ungariei la graniţa acesteia cu România. 
Populaţia oraşului era de 5.567 de locuitori în 
anul 2001.

Aletea este menţionată pentru prima dată 
într-un document din anul 1232. Din punct de 
vedere administrativ a făcut parte din judeţul 
Zărand şi judeţul Arad. Ocupată de turci în anul 
1551, a fost, potrivit istoricilor maghiari, depo-
pulată. Ulterior, la intervenţia baronului Johann 
Georg Harruckern, localitatea, datorită a două 
valuri de colonizări, 1724 şi 1744, devine inte-
gral germană. Populaţia românească îşi reface 
apariţia în localitate spre finele secolului secolul 
XVIII datorită deficitului de mână de lucru.

Devenit târg - oraş în anul 1854 şi centru de 
raion în anul 1874, în Aletea se stabilec slovacii 
care sunt însă în anul 1947 repatriaţi în marea 
lor majoritate în Cehoslovacia. Mai puţin no-
rocoasă, populaţia germană este deportată în 
Uniunea Sovietică la finele celui de al II-lea răz-
boi mondial. În locul celor două etnii, au fost 
colonizaţi în oraş maghiarii.

În anul 1996 reprimeşte statutul de oraş.
 
Comunitatea românească

La recensământul din 1960, 365 persoane 
s-au declarat drept români. 1219 au declarat că 
româna le este limbă maternă.

La recensământul din 1980, 516 persoane 
s-au declarat drept români. 776 au declarat că 
româna le este limbă maternă.

La recensământul din 2001, din totalul 
populaţiei de 5.480 de locuitori, 201 persoane s-au 
declarat drept români, 262 persoane au declarat 
că trăiesc după tradiţii româneşti, 247 au declarat 
că româna le este limbă maternă, din care numai 
133 de persoane o vorbesc în mod curent.

biSerica de leMn „cuVioaSa ParaSchiVa”  
din JuPâneşti, Judeţul tiMiş

Angelo NEICu

Biserica de lemn din Jupâneşti, sat aparţinător de oraşul 
Făget din judeţul Timiş, a fost construită în sec.XVIII. Are 

hramul „Sf. Cuvioasă Paraschiva”(14 octombrie). Biserica se află pe 
noua listă a monumentelor istorice sub codul LMI TM-II-m-B-06244.

Biserica de lemn din Jupâneşti, aflată la câţiva kilometri de 
oraşul Făget, a fost ctitorită, probabil, în sec.XVIII. Este amplasată 
în mijlocul cimitirului din localitate, pe o ridicătură de pământ ce do-
mină centrul aşezării. Biserica este concepută în forma unei corăbii, 
cum sunt de altfel mai toate bisericile de lemn din zona Făgetului. 
La construirea acestui lăcaş de cult nu s-a folosit nici un fel de me-
tal, inclusiv cuiele fiind din lemn. Picturile originale care datau de la 
începutul secolului XVIII nu se mai disting. Porţile lăcaşului de cult 

se mai deschid doar la înmormântări şi la 14 octombrie, de sărbătoarea Cuvioasei Paraschiva.

făget - oraşul castanilor, 
văzut de oaspeţii noştri

Locuri ale sfințeniei în zona Făgetului

Ionuţ PETrOMAN

Într-o carte de geografie, tipărită  la 1777, se 
consemnează  Făgetul ca fiind un  oraş vechi 

şi vestit, cu putere de primă importantă (castrum no-
bile), aşezat pe o ridicătură şi înconjurat de o câmpie 
minunată. 

La 1660, călătorul turc Evlia Celebi, trecând prin Fă-
get făcea o descriere a cetătii medievale: ''Cetatea Făge-
tului, a fost construită de o femeie cu numele de Tilen... E 
o construcţie în formă pătrată, frumoasă şi tare. La apus 
se află o poartă care dă spre câmpie. Are un dizdar, trei 
sute de ostaşi aleşi şi material de război îndeajuns; e aco-
perită în întregime cu şindrilă, dar nu are piaţă şi bazar 
sau altceva. Este doar un turn de serhat...”

La sfârşitul secolului al XVIII-lea, Johann Lehmann 
consemna: ''Făgetul este un oraş câmpenesc frumos. Lo-
cul este bogat din cauza târgurilor de animale care se ţin 
aici. Oraşul este românesc, are peste 200 de case şi două 
biserici. Hanul de la Făget este cel mai frumos şi cel mai 
curat şi încăpător pe toată linia Timişoara-Sibiu şi acest 
han este proprietatea doamnei Soro. În han sunt opt ca-
mere pentru oaspeţi. Călătorii sunt bine serviţi, dar la un 
preţ foarte scump''. 

Din aceeaşi perioadă ne-au rămas şi descrierile călă-
torului italian Domenico Sestini, considerat de Nicolae 
Iorga drept un om cult şi foarte inteligent. Într-o lucrare 
ce apărea la 1815 la Florenţa, Domenico Sestini descrie 
şi zona Făgetului, dând informaţii originale şi corecte. 
Drumul de la Bujor (Traian Vuia) - sat cu ''case române 
şti însă sărace'' - la Făget, i se părea călătorului italian 
destul de bun. ''Făgetul e un târg frumos'' prin mijlocul 
căruia trece râul Bega. Vara râul este navigabil până 
laTimişoara şi chiar mai departe şi este folosit pentru 
transportul buştenilor spre Câmpia Banatului. 

Târgurile Făgetului îi atrag atenţia şi călătorului 
italian. Potrivit mărturisilor lui Domenico Sestini, Fă-
getul avea la începutul secolului al XIX-lea ''200 case 
româneşti cu 2 biserici şi peste 30 case germane cu o 
biserică mică, dar curată, slujită de călugării minoriţi 
din Lugoj''. 

PerSonalităţi ale şcolii 
făGeţene – traian Vuia

Simona IANCu

Născut la 17 august 1872 în satul 
Surducul Mic, comuna Bujor - 

azi Traian Vuia, cel care avea să devină 
membru de onoare al Academiei Româ-
ne, pe 27 mai 1946, a urmat între anii 
1881-1883 clasele a II-a şi a III-a la Făget, 
mutându-se apoi la Lugoj, unde şi-a con-
tinuat studiile secundare şi liceale.

Dovedind o inteligenţă de excepţie 
şi o înclinaţie spre mecanica aplicată, în 
1892 s-a înscris la Politehnica din Buda-
pesta. Fascinat încă de pe băncile şcolii 
de ideea zborului cu aparate mai grele 
decât aerul, pleacă în 1902 la Paris pentru 
a-şi realiza visul. După mai multe încer-
cări, la 18 martie 1906, visul bănăţeanului 
de geniu, a devenit realitate. 

La Montesson, lângă Paris, aparatul 
Vuia I a zburat pentru prima dată. După o 
acceleraţie pe o distanţă de 50 de metri, 
aparatul s-a ridicat la o înălţime de aproa-
pe un metru, pe o distanţă de 12 m, după 
care elicele s-au oprit şi avionul a aterizat. 

Multe ziare din Franţa, Statele Unite 
şi Marea Britanie au scris despre primul 
om care a zburat cu un aparat mai greu 
decât aerul, echipat cu sisteme proprii 
de decolare, propulsie şi aterizare. De 
atunci a fost scoasă în evidenţă şi pro-
pagată ideea că Vuia a reuşit cu aparatul 
său să decoleze de pe o suprafaţă pla-
tă, folosind numai mijloace proprii, "la 
bord", fără "ajutor extern"

Reîntors în ţară, bănăţeanul nos-
tru,  va mai breveta şi construi diferite 
invenţii, spre exemplu un generator de 
abur în 1925, sau două elicoptere între 
1918 şi 1922. 

La 3 septembrie 1950 se stinge din 
viaţă la Bucureşti, fiind înhumat în cimi-
tirul Bellu.
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Staþia I.T.P. din cadrul R.A.T. Timiºoara efectueazã inspecþii tehnice 
periodice la cele mai bune preþuri de pe piaþã. Inspecþiile se fac la 
urmãtoarele categorii de autovehicule:

- autovehicule cu masã tehnicã max. autorizatã sub 3,5 t;
- autovehicule cu masã tehnicã max. autorizatã peste 3,5 t;
- remorci ºi semiremorci cu sistem de frânare;
- remorci cu frânare inerþialã;
- remorci fãrã sistem de frânare;
- vehicule care deþin C.I.V ºi sunt înregistrate pe primãrii.
De asemenea, efectuãm ºi verificãri în urma ieºirii din reparaþie la 

vehiculele aparþinând terþilor care prezintã o comanda scrisã (conform 
RNTR-1).

Ne gãsiþi în fiecare zi de luni pânã vineri de la 9 la 17 în Bvd. Dâmboviþa, 
nr. 1/3, în depoul R.A.T.T., lângã centrul Alfa. Pentru detalii suplimentare 
vizitaþi www.ratt.ro sau apelaþi 0356 803 702 – Staþia ITP R.AT.T.
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altele 
(10%)
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Remorcă şi rulotă fără sistem de frânare 60 21 0 6

Remorcă şi rulotă fără sistem de frânare sub 
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80 30 0 8

Remorcă şi semiremorcă peste 3,5 t 160 60 0 20
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ruGa noaStră, „Vorbită” de PerSonalităţi
Impresii culese de Monica GAIŢA

Am rugat trei personalităţi prezente la Ruga Tomnaticului, să ne spună 
la ceas târziu, când sărbătoarea era totuşi în plină desfăşurare, cum au 

perceput domniile lor Ruga noastră. 
Impresiile lor, le publicăm cu bucurie pentru locuitorii comunei noastre, 

dar şi cu fală, pentru cititorii din alte locuri prezente în paginile „Banatului” 
nostru drag.

 
  A fost o sărbătoare pregătită foarte, foarte bine. O 

rugă onorată de un public în număr mare şi vă rog să mă 
credeţi, că am participat până azi, la multe nedei, dar 
ca la Tomnatic nu m-am simţit niciunde. Mulţumesc 
domnului primar pentru invitaţie, mulţumesc locuito-
rilor comunei Tomnatic pentru căldura cu care m-au 
primit şi îi asigur că de ruga din acest an, au de ce să 

fie mândri.
                  Elena JURJESCU

 
Cum este primarul aşa şi oamenii: veseli, primitori, bucuroşi de cân-

tec şi de joc. A fost o rugă bine organizată, onorată de oaspeţi de seamă. 
Mulţumesc prietenului meu, scriitorul Vasile TODI, care m-a convins să ac-

cept să particip, fiindcă la Tomnatic există un primar 
de mare caracter, iar locuitorii comunei fac cinste 
trecutului ei. Le doresc tuturor sănătate, la ani mulţi 
de viaţă.

                    Traian JURCHELA
 
Domnişoară Monica, ce prenume frumos ai dumnea-

ta, vine de la vorba grecească „monos” însemnând ”sihastră”, eu nu pot vor-
bi despre Tomnatic, decât subiectiv, pentru că eu îi iubesc oamenii,primarul, 
pământul şi cerul Tomnaticului. Nu mă întreba „de ce?”, că nu mă pot mărtu-
risi. Nu pentru că nu vreau, ci pentru că niciodată nu am reuşit să explic iubi-
rea. 

Despre Rugă ce să-ţi spun ? Ruga de la Tomnatic a 
fost prima nedee cum se spune în Banatul de mun-
te, pe care am acceptat să o prezint. De ce? Pentru 
că primarul acestei comune este un om de aleasă 
nobleţe sufletească, un om care nu poate fi refuzat 
şi pe care după respectul cu care este înconjurat de 

oamenii comunei, chiar cred că dânsul, aici, reprezin-
tă Partidul Tomnaticului.

                                                          Vasile TODI
                                                Preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

o zi în straie de sărBătoare

Anual, în ziua de 8 septembrie, când românii sărbătoresc 
Naşterea Maicii Domnului, Tomnaticul are motiv dublu de 

sărbătoare. Pe lângă sărbătoarea creştină, în comuna noastră s-a 
împământenit un eveniment care are deja tradiţie, Ruga de la Tom-
natic. Pentru o zi, oamenii lasă grijile de-o parte şi tineri şi vârst-
nici deopotrivă se simt bine în companie cântecelor şi dansurilor 
populare. Ediţia din acest an a fost marcată de personalităţi ale 
vieţii muzicale, politice şi culturale bănăţene. Preşedintele Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, Vasile Todi a fost maestrul de ce-
remonii al evenimentului. Printre invitaţi s-au numărat primarii de 
la Lovrin respectiv Sânnicolaul Mare, prieteni ai primarului nostru 
şi ai domnului Vasile Todi. Pe scenă, spre încântarea numeroasei 
audienţe au urcat reputaţii doinitori ai Banatului, Elena Jurjescu- 
Todi şi Traian Jurchela, urmaţi de tinerii interpreţi Zorica Cocoş, 
Seba Făgeţean şi Ianăş Roma, acompaniaţi de orchestra condu-
să de Zeno Terbancea. Naşul rugii din acest an a fost cunoscutul 
om politic, deputatul de Timiş Alin Popoviciu împreună cu soţia sa 
Oana.

Cristian Liviu MOSOrOCEANu
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Referent  al primăriei Vinga, dar colecţionar împătimit de vederi  în timpul liber, 
Victor Cociuba a acceptat invitaţia de a-şi împărtăşi pasiunea pentru colecţio-

nat cu cititorii noştri.  Reuşim astfel  să cunoaştem o altă faţă a omului care lucrea-
ză în Primărie şi care, după cum subliniază, “lucreză cu oameni şi pentru oameni”. 

Făcând abstracţie pentru câteva minute că sunteţi referent al Pri-
măriei Vinga, domnule Victor Cociuba, care sunt dorinţele dumnea-
voastră cele mai arzătoare în ceea ce priveşte comuna care vă este 
atât de dragă?
4Îmi amintesc  că acum 6 ani am dat un interviu la o publicaţie ungu-
rească  şi, la vremea aceea, le-am spus că am trei dorinţe:  să se facă 
ziua localităţii, să se facă stema localităţii şi să se tipărească o carte 
despre Vinga, o monografie. Prima dorinţă s-a îndeplinit mai repede 
decât mă aşteptam.  La 1 august 2006 s-a realizat pentru prima dată 
ziua localităţii. 

De ce s-a ales 1 august pentru a celebra această zi?
4Pentru că la 1 august 1744 Vinga a primit statutul de oraş, având un 
magistrat şi diverse privilegii din partea împărătesei  Maria Tereza şi mi 
s-a părut o dată care nu trebuie uitată şi merită cunoscută.  Privilegiile 
în acele vremuri se făceau pe o perioadă limitată.

Şi  care dintre dorinţe vi s-a mai îndeplinit?
4S-a tipărit un singur exemplar din istoricul localităţii, când vor fi bani 
vom scoate şi cartea,  o carte destul de frumoasă. Va fi o realizare im-
portantă pentru cunoaşterea istoricului localităţii. 

Acestea sunt dorinţele de acum 6 ani.  Ce vă doriţi în prezent pentru 
comuna Vinga?
4Îmi doresc tare mult să fac un muzeu aici, în localitate, iar în pro-
porţie de 90% este  gata. Spaţiul este amenajat,  iar muzeul  pre-
supune  o casă tradiţională împărţită în  patru compartimente: ca-
mera din faţă, camera de dormit, magazia sau cămara şi şopronul. 

Camera din faţă va fi 
o camera de proto-
col, în camera a doua 
mi se pare necesar să 
punem un război de 
ţesut, furci, vârtelniţe. 
Aici, ca o paranteză 
vă spun că deja avem  
o furcă de ţesut din 
1851 şi o vârtelniţă din 
1889, reprezentând o 
mică parte din obiectele pe care le-am adunat  din diverse gospodă-
ri de-a lungul timpului. În camera a treia, cămara, o să punem ceea 
ce era de obicei folosit şi depozitat în această încăpere. În ceea 
ce priveşte al patrulea compartiment, să nu vă gândiţi că facem 
un adevăraţ şopron. Acest compartiment al muzeului va cuprinde 
diverse unelte agricole şi, neapărat, o vânturătoare de arpagic pen-
tru că asta a făcut Vinga celebră în România şi poate nu numai.

Vorbim despre Vinga în timpuri demult apuse, dar în prezent, în ulti-
mii ani, cum s-a schimbat faţa comunei?
4Totul s-a schimbat în bine şi foarte bine, dar fiind vorba de oameni, 
despre aprecierile lor pe această temă este interpretabil. Fiecare din-
tre noi avem unitatea noastră de măsură, avem propria identitate şi 
mod de apreciere. Eu îmi menţin opinia că lucrurile s-au schimbat în 
bine şi vom continua pe această linie atâta timp cât lucrăm cu oameni 
şi pentru oameni. 

Victor cociuba - referent cultural
Oameni din Primăria noastră  

De la munca de referent la pasiu-
nea de a colecþiona este un pas mic

Interviu realizat de Monica GAIŢA 

anSaMblul “liliacul” din VinGa
la “nedeia roMânilor de Pretutindeni”

Tibi LIPOCZI

Duminică 21 august 2011 Ansamblul “LILIACUL” 
din Vinga a participat la o nouă ediţie a “Ne-

deii Românilor de Pretutindeni” de la Valea lui Liman. 
Sărbătoarea se află la cea de-a XXI-a ediţie şi a fost or-
ganizată de Primăria Tomeşti, în colaborare cu Consiliul 
Judeţean şi Centrul de Cultură şi Artă Timiş.

Sărbătoarea a debutat cu o paradă a portului popular 
urmată de un spectacol susţinut de formaţii şi ansam-
bluri folclorice din Jud. Timiş, Arad, Hunedoara, Caraş-
Severin, Cluj, precum şi de ansambluri din străinatate 
(Ungaria şi Serbia).

Ansamblul “LILIACUL” a prezentat două colaje 
de dansuri, unul de Bihor şi unul de Banat. Acestea au 
fost aplaudate de public, dar şi de organizatori care 
au apreciat coregrafia şi prezentarea dansurilor.

La 1930 aveam în Vinga teren de tenis ºi teren 
de volei, ulterior s-a fãcut ºi un ºtrand care avea 
pereþii laterali din scânduri. Clubul de tenis este 
menþionat deja din 1906. Terenurile ºi bazinul erau 
într-o dumbravã numita "pãduriþa". Dupã rãzboi  a 
mai rãmas numai amintirea timpurilor de altãdatã ºi 
s-a trecut la colectivizarea "voluntarã ".

4Din albumul cu poze frumoase al comunei Vinga
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Interviu realizat de Monica GAIŢA

Te întâmpină cu zâmbetul pe buze şi o amabilitate cum rar ne mai este 
dat să mai vedem în zilele noastre. Este vorba despre doamna Ileana 

Traşcă, secretara Primăriei Recaş o femeie muncitoare şi mereu dispusă să 
sară în ajutor aproapelui pentru că, după cum spune şi ea, îi place foarte mult 

ceea ce face, profesia aleasă.

Doamna Ileana Traşcă, ştiu că sunteţi bănăţeancă “adoptată”. Spuneţi-
ne vă rog, pentru cititori noştrii, de unde este originară secretara primăriei 
noastre? 
4De loc sunt din satul Valea Lui Alb, comuna Vultureşti, judetul Olt, la numai 
câţiva km de una dintre cele mai vechi  podgorii din ţară “ Dealul Viilor” din 
Drăgăşani, judeţul Vâlcea şi destul de aproape de frumoasele staţiuni turisti-
ce, balneoclimaterice de la poalele munţilor Râmnicului Vâlcea.

 Aţi ocupat încă de când v-aţi stabilit în Recaş acest post sau este rezultatul 
unei evoluţii în timp?
4În primărie am venit în luna iulie a anului 2000,  la început am înlocuit o 
colegă cu atribuţiuni de lucrător social şi secretariat,  care plecase în conce-
diu pentru creşterea copilului până când acesta împlinea vârsa de doi ani. 
Între timp şi eu m-am calificat ca lucrător social, s-a creat un nou post, funcţie 

publică - relaţii cu publicul, pe care l-am ocupat prin concurs. De-a lungul ani-
lor am participat la cursuri de perfecţionare profesională, iar în anul 2008 
am absolvit Facultatea de Ştiinţe Politice, Administrative şi ale Comunicării, 
specializarea Administraţie Publică din cadrul Universităţii Babeş Bolyai din 
Cluj-Napoca.

Pentru cei care nu ştiu ce înseamnă munca în Primaria Recaş, spuneţi-ne, 
cum decurge o zi de muncă a secretarei primarului, Ileana Traşcă?
4Făcând referire doar la activitatea pe care o desfăşor eu,  aş putea spune că 
o zi de muncă nu decurge tocmai usor. De ce? Pentru că aşa cum bine se ştie, 
lucrul cu omul este cel mai complicat şi cel mai dificil. Dar de aceea doresc să 
vă spun că îmi place foarte mult ceea ce fac, respect pe toţi cei care vin cu 
probleme la primărie, îi ascult cu atenţie şi caut, în măsura competenţelor 
mele să le rezolv problemele ori  să îi  îndrum spre compartimentele de acti-
vitate care le pot soluţiona problemele respective. 

 Având în vedere că lucraţi zilnic cu domnul primar Marinel Paşca, spuneţi-
ne câteva cuvinte despre dânsul, dar şi despre cum a reuşit să schimbe faţa 
oraşului Recaş.
4Domnul primar este un om deosebit şi îmi permit să spun că şi un gospo-
dar desăvârşit, motiv pentru care a reuşit să schimbe faţa Recaşului, desigur, 
prin multă muncă şi cu mari sacrificii. Nimic nu se realizează stând cu mâinile 
în sân.

va urma

Galeria oaMenilor de SeaMă din recaş

martha Bugariu Kessler
Veronica ANDruSEAC

S-au realizat foarte multe lucruri bune ºi frumoase 
în Recaº, numai cine nu doreºte  sã le vadã, nu le vede

Marea artistă a Recaşului şi 
a României, prim-solistă a 

Operei din Bucureşti, mezzo-soprană 
în cvartetul vocal al Filarmonicii din 
Bucureşti timp de 30 de ani. A cântat 
în toată Europa, în Statele Unite şi pe 
alte continente. S-a născut la Recaş în 
anul 1930 şi a trecut la cele veşnice în 
Bucureşti în anul 2000. Martha Buga-
riu-Kessler a debutat în 1950 la Cate-
drala Gotică din Sibiu cu Missa în Si be-
mol minor de Johann Sebastian Bach.

Scriitoarea şi artista plastică Maria 
Goian a făcut şcoala împreună cu apre-
ciata artistă şi îşi aminteşte de ea astfel: 
„Colega de clasă de la liceul timişorean 
Notre-Dame avea în glasul ei farmecul 
aparte al unei voci de mezzosoprană şi 
chemarea muzicii corale“. Căsătoria cu 
doctorul Kessler din Vasiova, cu care a 
locuit în casa de pe strada Crişan la nr. 
2, i-a adus, pe lângă o viaţă tihnită, şi 
destinul nesperat: vocaţia soţului de 
cronicar muzical. El a fost primul care a 
încurajat-o, a ascultat-o la concertul de 
la Catedrala Gotică din Sibiu, unde a in-
terpretat, în 1950, partitura de alto din 
Missa în Si minor, de Bach. Astfel, a ob-
ţinut postul de mezzosoprană în cvarte-
tul vocal al filarmonicii bucureştene, pe 
care l-a deţinut timp de 30 de ani. Mart-

ha i-a povestit şi o 
întâmplare care i-a 
creat momente de cumpănă şi îndoia-
lă. Urma să interpreteze liedul Liniștea 
mea a pierit (Meine Ruh’ ist hin) de 
Schubert, în versiune românească. S-a 
blocat din cauza emoţiei, şi i-a repe-
tat de câteva ori prima secvenţă, spre 
amuzamentul publicului. „Un public 
generos”, şi-a amintit Martha Kessler, 
„pentru că m-a încurajat într-un moment 
în care simţeam că mă prăbuşesc, apla-
udându-mă minute în şir”. Proiectase şi 
realizase un concert care a ilustrat cân-
tecul popoarelor pe stiluri şi epoci, şi a 
cutreierat lumea cu el, de la Belgrad la 
Barcelona, de la Marea Roşie la Ierusa-
lim, de la Paris în Crimeea, fiind primită 
cu respectul datorat marilor artişti. Şi-a 
păstrat cu discreţie şi stoicism secretul 
bolii care i-a măcinat neîncetat fiinţa. 
S-a stins din viaţă la 8 ianuarie 2000, la 
69 de ani, „strălucitoare şi înveşmânta-
tă în propria-i glorie”. În oraşul ei natal 
memoria sa este încă vie, iar doamna 
Veronica Andruseac încearcă să o facă şi 
mai cunoscută cu fiecare ocazie. Acesta 
este şi motivul pentru care, chipul artis-
tei, frumos înrămat, şade la loc de cinste 
în Muzeul de Istorie din Recaş alături de 
alte personalităţi născute în oraş.

nonius, minunea caBalină 
de la izvin

Herghelia din Izvin, oraşul Recaş, 
este singura crescătorie de cai No-

nius din România (şi în Ungaria există doar 
una singură, cea de la Mező hegyes, din ju-
deţul Bichiş - "Bihorul unguresc"). Herghelia 
timişeană de la Izvin, înfiinţată la anul 1967 prin mutarea depozitului 
cabalin de la Pădureni, găzduieşte în jur de 300 de cai, majoritatea din 
rasa Nonius, dar şi pur-sânge englez şi ardenezi. Caii de aici sunt atât în 
proprietatea Direcţiei Silvice, de care aparţine herghelia, cât şi a unor 
oameni de afaceri şi politicieni locali, cai de rasă achiziţionaţi prin licita-
ţie şi lăsaţi la herghelie pentru întreţinere.

La origine, Nonius este o rasă maghiară descendentă din armăsarul 
Nonius Senior, născut în anul 1810. Armăsarul a fost capturat în Norman-
dia franceză de un ofiţer din armata imperială habsburgă în timpul răz-
boaielor duse împotriva Franţei împăratului Napoleon Bonaparte.  Deoa-
rece caii autohtoni din  Ungaria aveau o dezvoltare corporală redusă şi 
prezentau anumite defecte de exterior, şefii cavaleriei din armata impe-
rială austriacă au dat dispoziţie crescătorilor de cai de la herghelia Mezo 
hegyes, în anul 1815, să folosească armăsarul anglo-normand Nonius Se-
nior pentru crearea unei rase cu aspect armonios. "Herghelia Imperială şi 
Regală" din Mező hegyes a fost creată la dorinţa împăratului losif al l-lea 
în anul 1784, la 20 decembrie, ca prima herghelie de stat a Monarhiei. Din 
anul 1861, Nonius a fost încrucişat cu pur sângele englez, iar în aproape o 
sută de ani s-au profilat două tipuri morfologice de Nonius. Este vorba de 
Nonius cu talia sub 161 de centimetri şi de Nonius cu o talie care variază în 
jurul a 171 de centimetri.

În judeţul Timiş-Torontal existau deja la anul 1855 depozite vestite 
de cai la Pădureni, Ortişoara, Liebling, Deta, Izvin, în ultimul depozit fiind 
crescuţi armăsarii de rasă ai armatei austro-ungare. În arhivele hergheliei 
din Izvin există dosare care confirmă pedigree-ul armăsarilor din armata 
austro-ungară, cel mai vechi pedigree consemnat datând din anul 1902.

Din. vol. "Mic atlas al jud. Timiş", ed. a IV-a,  coordonat de Dinu BarBu, lucrare declarată 
Cartea anului 2009 de către Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric 

Oameni din 
Primăria noastră  
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lugoJul pentru oaspeţii noştri
Unul dintre cele mai importante centre ale mişcării culturale din Transilvania şi Banat, Lugojul este 

cunoscut pentru rolul important pe care l-a jucat în dezvoltarea învăţământului, în mişcarea de eli-
berare socială şi naţională şi consolidarea unităţii naţionale a românilor. Aici a avut loc în 1848 a doua Adu-
nare naţională a românilor din Banat. Astăzi este un important centru cultural şi renumit centru muzical. La 
recensamantul din 2002 număra o populaţie de 44.570 locuitori.

              econoMie
Actualmente, în Lugoj sunt înregistrate 1.692 de societăţi co-

merciale cu capital privat dintre care: 39 societăţi pe acţiuni, 
19 societăţi în nume colectiv, 1634 societăţi cu răspundere limitată. Din 
punctul de vedere al obiectului de activitate: 54 de societăţi comerciale 
sunt de producţie, 2 de turism, 1.636 desfăşoară activităţi de comerţ. 
În perioada post-comunistă, în Lugoj au fost create întreprinderi mici 
şi mijlocii, dar s-au stabilit aici şi filiale ale unor concerne industriale, re-
numite în Europa: Villeroy şi Boch în domeniul ceramicii, Rieker pune în 
valoare tradiţiile de confecţii de încălţăminte, Werzalit în prelucrarea 
lemnului, Honeywell — sisteme de siguranţa vieţii, Autoliv — sisteme 
de siguranţă a pasagerilor (airbaguri, centuri, volane, senzori).

 transporturi

Lugojul este străbătut de două 
importante rute comerciale: 

drumul naţional DN 68 către Deva şi 
drumul european E70 către Bucureşti. 
Distanţele către principalele oraşe din 
apropiere sunt: Timişoara - 60 km; 
Reşiţa - 58 km; Caransebeş - 45 km; 
Deva - 101 km; Lugoj - Bucureşti - 480 

km. În ceea ce priveşte transportul feroviar, Lugojul face parte 
din Regionala de Căi Ferate Timişoara. Din Gara Lugoj se poate 
călători către orice destinaţie din ţara, cele mai importante rute 
directe fiind: Timişoara - Bucureşti (prin Craiova sau Braşov), 
Timişoara - Iaşi. La 60 km distanţă de Lugoj se află Aeroportul 
Internaţional Timişoara. La Arad şi Caransebeş sunt aeroporturi 
naţionale. Reţeaua de străzi însumează în Lugoj aproximativ 97 
km dintre care 65 km sunt străzi modernizate.

Centura ocolitoare a municipiului Lugoj, situată în partea de 
est a localităţii, a fost inaugurată la data de 21 august 2010. Centu-
ra are o lungime totală de 9,6 km, 12 m lăţime, din care două benzi 
de circulaţie a câte 3,5 m fiecare şi 2,5 m acostamente pe fiecare 
parte a drumului. De asemenea centura cuprinde: un pod peste 
râul Timiş, cu o lungime de 100 m, un pasaj peste DN 68 A în lun-
gime de 185 m şi un alt pasaj peste calea ferată Lugoj-Timişoara şi 
DN 6, în lungime totală de 299 m. Şoseaua de centură a oraşului 
Lugoj, construită în regim de autostradă, este prima verigă a Co-
ridorului IV european din România. Lucrarea reprezintă un nod 
important care asigură conexiunea în Coridorul IV transeuropean 
cu tronsonul Deva-Lugoj-Nadlac.

cultură

Continuând importantele tradiţii 
culturale şi de spiritualitate ro-

mânească, Lugojul fiind considerat capi-
tala culturală a Banatului, Casa de Cultură 

a municipiului Lugoj organizează următoarele manifestări artistice :
• Festivalul Internaţional Coral Ion Vidu;
• Festivalul Internaţional de Teatru Neprofesionist;
• Festivalul Internaţional de Folclor Ana Lugojana;
• Concursul Internaţional de Canto Traian Grozăvescu;
În fiecare an la 20 decembrie se sărbătoreşte Ziua Lugojului, 

amintind că oraşul a fost în decembrie 1989 al doilea oraş liber din 
România. La 15 august are loc Ruga Lugojană, sărbătoare anuală de-
dicată celebrării Hramului Bisericii Ortodoxe Adormirea Maicii Dom-
nului.

• Hanul Poştei, clădirea datează în forma 
actuală din anul 1726 şi adăposteşte în prezent 
sediul protopopiatului ortodox român;

• Biserica şi fosta mănăstire franciscană, 
edificate în 1733;

• Biserica ortodoxă "Adormirea Maicii 
Domnului", construită între 1759-1766 în stil 
baroc, ctitorie a oberkneazului Gavril Gurean;

• Catedrala greco-catolică "Coborârea 
Sf. Spirit", a Episcopiei de Lugoj, edificată în 
stil clasicist între 1843-1854;

• Turnul Bisericii "Sf. Nicolae", început în 
secolul al XV-lea (1402);

• Ansamblul arhitectural ce compune 
oraşul vechi de astăzi;

• Mozaicul Sfântul Vasile cel Mare de pe 

faţada fostei şcoli de fete, operă a pictorului 
academic Virgil Simonescu;

• Teatrul vechi, construit la 1902;
• Statuile lui Coriolan Brediceanu, Traian 

Grozăvescu, Ion Vidu, şi Ion Dragalina;
• Casa scriitorului Ion Popovici 

Bănăţeanul;
• Casa poetului Victor Vlad Delamarina;
• Casa tenorului Traian Grozăvescu;
• Casa compozitorului Ion Vidu;
• Monumentele funerare ale lui Coriolan 

Brediceanu, Valeriu Branişte, Victor Vlad Dela-
marina şi Traian Grozăvescu.

• Monumentul Eroilor Români din Pri-
mul Război Mondial. Monumentul este am-
plasat in Piaţa Republicii, fiind creaţia sculpto-

rului Radu Moga. El a fost dezvelit la 9 iunie 
1935. Piedestalul este masiv, alcătuit din blo-
curi de granit, de forma unui trunchi de pira-
midă patrata, înalt de 1,5 m, surmontat de o 
coloană prismatică, de plan patrat din granit, 
înaltă de 3,5 m. Pe acesta se ridică statuia din 
bronz, înaltă de cca 3 m, a unui ostaş în poziţie 
de atac. Pe faţada principală este ataşat un 
meplat din bronz reprezentând “Lupa Capi-
tolina”, simbolul latinităţii poporului român. 
Pe faţada principală a piedestalului se află o 
flacără de granit. Monumentul este inscris 
la pozitia 309, cod TM-III-m-B-06321 in “Lista 
monumentelor istorice”, actualizată prin Or-
dinul ministrului Culturii si Cultelor nr. 2314/8 
iulie 2004.

oBiective turistice

Alina GĂrDESCu

Estera rOSEBLuM

Mihaela MuNTEANu

Daniela NEGru
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Prilej de fală Pentru jimbolieni
Primarul oraşului nostru, domnul Kaba Gábor va fi propus în 

această lună de către Comitetul Director al Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric pentru a face parte din Senatul Uniunii. Recomanda-
rea vine ca o recunoaştere a atenţiei pe care primarul nostru o acor-
dă de ani de zile vieţii culturale. - R -

Pagină editată de Primăria Jimbolia <

 oaia de 
Jimbolia

Cetățeni de onoare ai Jimboliei 

Prof. dr. Petru drăGan

S-a născut la data de 2 februarie 1932 la Jim-
bolia, jud. Timiş. Şi-a început educaţia la 

Şcoala Primară din Jimbolia, continuând apoi la Liceul 
„C. D. Loga” din Timişoara. A absolvit în 1957 Facul-
tatea de Medicină Generală din Timişoara, fiind şef 
de promoţie şi bursier republican. Între 1957 şi 1959 a lucrat ca şi medic de 
medicină generală la Bocşa Română. În anul 1959 şi-a început activitatea în 
cadrul Clinicii de Urologie a Universităţii de Medicină din Timişoara, parcur-
gând toate etapele de promovare, de la preparator universitar, până la pro-
fesor universitar, titlu care i-a fost conferit în 1990. A efectuat numeroase 
specializări în ţară şi străinătate, dintre care menţionăm o bursă Fullbright la 
Departamentul de Urologie a Universităţii California din Los Angeles (1969-
1970). Între 1975 şi 1976 a lucrat ca şi profesor de urologie la Universitatea 
din Monrovia, Liberia. Activitatea sa didactică, ştiinţifică şi medicală a fost 
extrem de vastă: a fost un adevărat conducător de şcoală medicală urologi-
că, a introdus 15 intervenţii chirurgicale noi în activitatea curentă, a fost pro-
motorul introducerii endourologiei joase din Timişoara şi din ţară. A efectu-
at în 1981 primul transplant de rinichi prelevat de la cadavru din România, 
fiind unul dintre pionerii transplantului renal la noi în ţară. A publicat peste 
200 de articole şi lucrări în reviste de prestigiu naţionale şi internaţionale, a 
realizat în calitate de redactor şi autor un număr de 15 monografii; a coordo-
nat de asemenea, în calitate de redactor-şef, revista Timişoara Medicală. A 
fost membru a numeroase Asociaţii şi Societăţi de specialitate, dintre care 
amintim: Academia de Ştiinţe Medicale, Asociaţia Română de Urologie, 
Asociaţia Română de Endourologie (membru fondator), Asociaţia Europea-
nă de Urologie, Societatea Internaţională de Urologie, Asociaţia Americană 
de Urologie, Uniunea Medicală Balcanică, Consiliul Naţional al Prostatei. 
A fost membru de onoare al Societăţii Sud-Est Germane de Urologie şi al 
Societăţilor Urologilor din Republica Moldova. Profesorul PETRU DRĂGAN 
a primit de-a lungul activităţii sale numeroase distincţii şi premii, dintre care 
amintim: Ordinul Muncii clasa a III-a (1979), Ordinul naţional „Pentru Merit” 
în grad de Mare Ofiţer (2000), Cetăţean de Onoare al Oraşului natal, Jimbo-
lia (1966), Cetăţean de Onoare al Municipiului Timişoara (2002).

protectorul oraşului
La anul 1866, în centrul JImbollei, localnicii înălţau statuia 

Sfântului Florian, cea care va deveni în timp un simbol al ora-
şului, sfântul fiind considerat protector al Jimboliei şi al pompierilor 
localnici, aceasta după înfiinţarea formaţiunii de pompieri voluntari 
din Jimbolia, la anul 1875. Florian nu adora zeii romani şi de aceea a 
fost pedepsit de autorităţi, fiind trimis în exil în nord-estul Austriei 
de azi, la Sankt Polten. Nu numai că nu s-a închinat zeilor romani, 
dar, mai mult, a ajutat un grup de creştini în păstrarea credinţei 
acestora. Drept pedeapsă, a 
fost ucis în chinuri. Martirul 
creştin executat la 4 mai 304 
de romani în Lauria (Lorch, 
Austria). Asociaţia Pompieri-
lor Civili din Jimbolia, având 
sprijinul Primăriei oraşu-
lui şi al Muzeului Banatului 
din Timişoara, a înfiinţat la 
anul 1993 Muzeul pompi-
erilor „Florian", pentru a 
cinsti activitatea pompie-
rilor începută în anul 1875. 
Colecţia Muzeului "Florian" 
deţine obiecte şi dotări spe-
cifice formaţiilor voluntare 
de pompieri din Banat din perioada anilor 1880 - 1970, dar şi tablo-
uri sau fotografii, documente specifice, diplome ori trofee obţinute 
de-a lungul anilor de pompierii voluntari la concursurile profesiona-
le. Statui ale Sfântului Florian au fost ridicate şi-n alte localităţi din 
Banat şi Ardeal, cum ar fi cea din oraşul Cărei (judeţul Satu Mare, 
secolul al XVIII-lea), cea din localitatea Sânpetru German sau cea din 
cartierul Aradul Nou (muncipiul Arad), ultima realizată în anul 1869 
din donaţiile familiei Dambacher şi ale lui Anton Sachs. Mucenicul 
Florian din Aradul Nou este reprezentat în uniforma ofiţerilor ro-
mani, cu coif pe cap, având în mâna dreaptă un ulcior cu apă pentru 
stingerea incendiilor, iar în mâna stângă un steag.

Naşterea mea e trecută-n registru
botezul meu e caligrafiat şi el în registru
diagrama sârguinţei şi lenei mele -
urmărită în munţi de registre şcolare
furând cândva un trandafir pentru tine
am fost pedepsit şi trecut în registru
între file cu rubrici grosolane
stă parafată cuminte

eterna mea dragoste pentru tine
fiul nostru: trecut şi el în registru
mereu şi mereu Petre Stoica prezent în registre:
pentru boli pentru gânduri pentru atâtea şi-atâtea
datorii neachitate la timp
până-n ziua când capacul de sicriu al registrului gros
va cădea în sfârşit pentru ultima dată
peste numele meu de om plecat dintre vii

Din creaţia unui poet pe care nu-l vom uita niciodată : Petre Stoica Registre

Gala premiilor Uniunii 
Jurnaliºtilor din Banatul Istoric, 

11 mai 2011. Domnul primar 
al oraºului Jimbolia - Kaba 

Gabor, recitând, la rugãmintea 
preºedintelui Uniunii, domnul 

Vasile Todi, din creaþia poetului 
Marin Sorescu.Din. vol. "Mic atlas al jud. Timiş", ed. a IV-a,  coordonat de Dinu BarBu, lucrare declarată 

Cartea anului 2009 de către Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric 

Cristina DOBrE
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o zI fruMoaSă ca o bucurie
Pagină editată de Primăria Brestovăţ <

 oaia de 
Brestovãþ

4Juriul, înconjurat de concurenþi, interpreþi invitaþi, membrii ai orchestrei condusã de George JORJ ºi de tinerii dansatori ai 
Coºteiului, îndrumaþi cu pasiune ºi dragoste de doamna Lili CAREBIA

Ana-Maria COTOŞPAN
                  

Adevăr spunea prozatorul şi dramaturgul german 
de etnie ebraică Moyses Baruch, aşezat definitiv în 

conştiinţa cititorilor sub pseudonimul Berthold Auerbach, 
atunci când afirma că muzica purifică sufletele de praful 
vieţii cotidiene. Am trăit acest adevăr, la mijlocul acestei 
luni, în satul - reşedinţă de comună- Brestovăţ, unde Fes-
tivalul – Concurs de Folclor, Câte stele-s pe Banat ajuns la 
ediţia a III-a desfăşurat în cadrul Zilelor Culturii Aromâne,  
a strâns atâta public, încât sala Casei Naţionale , devenise 
neâncăpătoare. Onorat, ca la fiecare ediţie, de prezenţa 
unor personalităţi marcante ale vieţii muzicale şi nu numai 
din Țara Banatului, admirabil pregătit de Primăria comunei 
Brestovăţ cu sprijinul recunoscut al Consiliului Judeţean 
Timiş, festivalul coordonat de doamna cântecului bănăţean 
Elena JURJESCU în calitate de director, a adus pe scenă di-
naintea publicului, opt concurenţi, admirabil pregătiţi. Jiu-
riul, condus ca la fiecare ediţie de muzicologul Gelu STAN, 
a avut în componenţa sa, pe doamna Daniela BĂCILĂ, pe 
domnul Nicolae IGNEA, pe doamna Elena JURJESCU, pe 
cunoscutul prezentator de televiziune Ioan OLTEANU , pe 
domnul Mircea CÂRȚIŞOREANU, pe domnul Vasile TODI, pe 
domnul Laurenţiu MOCAN şi pe omul pe care Brestovăţul 
l-a ales şi-l va realege ca primar, Eugen DOBRA.

Dacă este adevărat că o mie de cuvinte nu pot spune 
cât o fotografie, atunci vă invităm pe dumneavoastră, 
cititorii jurnalului nostru, să priviţi o zi frumoasă ca o bu-
curie a cântecului, prin ochiul magic al obiectivului apa-
ratului de fotografiat şi vă promitem, ca în fiecare lună, 
Foaia de Brestovăţ, să vă prezinte câte un concurent al 
acestei ediţii.

4Loredana VLAD

4Mãdãlina ROªU

4Lavinia BURU

4Adriana CIUMÃU

4Sabrina DANCIU

4Denisa DANCIU

4Adriana HOROBA
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Interviu realizat de Vasile TODI 

Francisc Boldea, este un om, pe care 
nu te poţi supăra niciodată. Inima lui, 

caldă ca pâinea scoasă din cuptorul voreţului, 
păstrează o sfiiciune de om educat la şcoală 

făcută la vreme. Îndemânatic la rostirea 
vorbelor, el îşi priponeşte întodeauna argu-

mentele la umbra logicii fără cusur. Dincolo de 
problemele administrative, se simte în largul 
său vorbind de Schubert, Goethe, ori Mozart. 
Şi acesta, este unul din motivele pentru care, 

întâlnindu-ne, nu ne plictisim. 

Domnule primar, aş vrea ca dialogul nostru să 
debuteze consensual şi anume, dumneavoastră să 
acceptaţi că deşi inginer sunteţi totuşi intelectual, 
iar eu deşi scriitor ştiu şi să citesc. Şi ştiind deci să 
citesc, îmi amintesc două versuri în grai, care sună 
aşa: „Doamne, nu-m scria păcat / C-am zuitat a Ta 
poruncă." Ce poruncă uită des primarul oraşului 
Lugoj?
4Stimate domnule Todi, îmi primul rând vă mul-
ţumesc pentru iniţiativa dumneavoastră, aceea 
de a vă preocupa de probleme oraşului nostru. 
Şi dacă doriţi să începem acest interviu într-un 
aer „consensual", nu pot decât să fiu de acord 
cu dvs. Cu condiţia să fiţi şi dumneavoastră de 
acord cu mine, atunci când îndrăznesc să afirm că 
expresia „inginer intelectual" este un pleonasm 
mai mult decât evident. Revenind la întrebarea 
dumneavoastră, ca orice creştin adevărat, măr-
turisesc că nu pot fi fără păcat. Dar, tot ca orice 
creştin, pentru mine Biserica este una dintre cele 
mai importante instituţii dintr-o societate. Alături 
de Şcoală şi Familie, Biserica este aceea care ne 
formează ca oameni şi ne arată întotdeauna ca-
lea de urmat.

Aţi demarat la începutul acestui an, un se-
rios program de investiţii, în ce fază se află el 
astăzi?
4Până la momentul discuţiilor noastre, toate 
proiectele de investiţii sunt în grafic. Am reuşit 
să finalizăm primele două etape de asfaltare, 
adică peste 40 de străzi din municipiu. În total, 
până la sfârşitul anului 2012, vor fi asfaltate 70 de 
străzi. În paralel, au fost modernizate trotuare-
le, s-au amenajat noi locuri de parcare şi au fost 
reparate străzile cu carosabil asfaltat. Lucrările 
de modernizare a Staţiei de Epurare se apropie 
şi ele de final, în paralel cu cele de reabilitare a 
reţelei de alimentare cu apă şi canalizare. Se lu-
crează la refacerea celor trei clădiri emblematice 
din Piaţa Victoriei - Primăria, Biblioteca şi Biserica 
„Adormirea Maicii Domnului". În aceste zile am 
semnat şi contractul de execuţie pentru un nou 
pod pietonal, care va face legătura între Piaţa 
Agroalimentară şi ştrand. Am enumerat doar câ-
teva dintre cele mai importante investiţii. Oricine 
poate vedea că se lucrează în oraş. De la periferie 
spre centru, se lucrează în toate cartierele şi în 
toate zonele.

Ca scriitor, mă interesează mai puţin cei 17.000 
m2 reprezentând reparaţiile la străzile balastate şi 
mai mult serviciul „Biblionet" ca centru de infor-
mare al publicului, inaugurat în cadrul Bibliotecii 
Municipale, despre care vă rog să-mi vorbiţi.
4Într-adevăr, Biblioteca Municipală a inaugurat 
în noiembrie anul trecut serviciul „Biblionet" - 
centru de informare pentru public. În cadrul pro-
gramului, Biblioteca noastră a primit zece calcula-
toare, dotate cu camere web şi acces la internet. 
La mai bine de jumătate de an, pot spune că noul 
serviciu se bucură de interes din partea cetăţeni-
lor. Mai mult decât atât, am avut şi o primă serie 

de cursanţi, persoane de vârsta a treia, care au 
învăţat noţiuni de bază şi acum frecventează 
Biblionet-ul.

Sunteţi, domnule Francisc Boldea, Cetăţean 
de Onoare al oraşului Oţelul Roşu. Pe când şi al 
oraşului Lugoj?
4Încă de când am fost ales ca primar, am 
făcut publică hotărârea mea de a face din 
titlul de „Cetăţean de Onoare" o adevărată 
distincţie. Până acum, acest titlu s-a acordat 
„pe bandă rulantă" şi, drept dovadă, mul-
ţi dintre cetăţenii de onoare actuali nu mai 
au nicio legătură cu Lugojul. Eu cred că este 

esenţial să înţeleagă toată lumea că acest titlu 
presupune şi anumite obligaţii, nu doar drep-
turi.

Principalul dumneavoastră obiectiv ca primar 
ales al acestui oraş, credeţi că a fost atins?
4Cred că în proporţie de 90% am reuşit să ating 
în aceşti 3 ani de când am fost ales primar, obiec-
tivele pe care mi le-am propus în programul „De 
la periferie la centru", program cu care am câş-
tigat încrederea lugojenilor. Ca viziune de an-
samblu, programul a vizat dezvoltarea întregului 
oraş, începând cu zonele de periferie, acolo unde 
nu s-a mai făcut nimic de ani de zile. Eu cred că re-
zultatele sunt vizibile pentru toată lumea. Avem 
un oraş mai curat, mai civilizat, mai european, cu 
străzi şi trotuare asfaltate, cu locuinţe pentru ti-
neri, cu un sistem de alimentare cu apă şi canali-
zare la standarde europene şi, în scurt timp, cu o 
staţie de epurare cu adevărat funcţională.

Sunteţi un bănăţean căruia nu-I displace lozin-
ca emfatică a intelectualilor bănăţeni din perioada 
interbelică: „Bănatu-i fruncea!". Chiar e domnule 
Boldea?
4Sunt mândru că sunt lugojean şi voi recunoaş-
te oricând acest lucru. Cred că „fala" noastră, 
a bănăţenilor, este munca, prin care am reuşit, 
de-a lungul timpului, să ne afirmăm nu doar în 
plan naţional ci şi dincolo de hotare. Mai mult de-
cât atât, sunt mândru de renumele dobândit de 
oraşul nostru, acela de „Capitală culturală a Ba-
natului". De aceea, cred cu tărie că „Nu-i român 
ca bănăţeanu/ Bănăţean ca lugojanu'/ Lugojan ca 
Brediceanu..."

Am înţeles de la prima noastră întrevedere, 
reciproc maliţioasă, că oricine vă relativizează spi-
ritualitatea geografică a naşterii dumneavoastră 
vă jigneşte. Ce înseamnă Lugojul pentru dumnea-
voastră, domnule Francisc Boldea?
4Cu un singur cuvânt cred că am spus totul. Lu-
gojul înseamnă acasă...

Detest politica, din clipa în care m-am convins 
că Stalin avea dreptate atunci când constata că re-
almente important este nu cine şi cum va vota în 
partid; ceea ce prezintă o importanţă extraordina-
ră este cine va număra voturile. La dumneavoastră 
în partid e actual Stalin?
4Nu, categoric nu. Viziunea noastră social-de-
mocrată a susţinut întotdeauna egalitatea de 
şanse şi ascensiunea bazată exclusiv pe meritele 
fiecăruia. De aceea, sunt convins că Partidul Soci-
al Democrat cu actuala sa formulă de conducere 
este capabil să administreze în mod raţional situ-
aţia actuală din România.

Domnule primar, îmi permiteţi o remarcă an-
ticipativă? România viitorilor 50 de ani, va desfi-
de cuvântul onoare în politică. Unde poate duce 
această supremă lipsă de demnitate?
4Permiteti-mi să nu fiu în totalitate de acord cu 
remarca dumneavoastră. Aşa cum fiecare pădure 
îşi are uscăciunile ei, la fel se întâmplă şi în poli-
tică. Dar asta nu înseamnă că toţi politicienii se 
ghidează după aceleaşi principii. Din punctul meu 
de vedere, omul în sine este mai presus de toate.

Vă rog să observaţi că evit întrebările electo-
rale şi pentru că stau de vorbă cu un om pe care, 
inginer fiind, mă simt îndemnat să-l întreb: un gol 
aparent poate fi el însuşi expresia preaplinului?
4Depinde din ce punct de vedere abordaţi acest 
aspect. Dacă ne referim la situaţia actuală a Ro-
mâniei, răspunsul ar fi Da. La ce mă refer aici? Voi 
fi la fel de subtil ca dumneavoastră, şi spun doar 
atât: Oare de ce, în plină criză economică, se chel-
tuie haotic milioane de euro pe acţiuni de pro-
movare fără nici un rezultat? În timp ce proiecte 
precum reabilitarea termică sunt abandonate din 
cauza... lipsei de fonduri?

Cum se vede Lugojul de la fereastra primarului?
4Cu toată obiectivitatea, îmi permit să afirm că 
se vede ca un oraş în plină dezvoltare. Mai avem 
mult de lucru, dar sunt sigur că, cu ajutorul lui 
Dumnezeu, voi reuşi să duc la bun sfârşit toate 
proiectele pe care mi le-am propus.

Sunteţi un om cu mari îndatoriri, silit deci să 
aibă o percepţie foarte exactă a realului. Aş vrea 
să ştiu, până unde în dialogul cu oamenii, merge 
sinceritatea dumneavoastră?
4Una dintre primele porunci pe care le-am învăţat 
în cei şapte ani de acasă este „să nu minţi". Ca politi-
cian însă, dar mai ales ca primar, principala condiţie 
de reuşită este diplomaţia. Din punctul meu de ve-
dere, încerc să le combin pe cele două...

Cu ce problemă importantă, se va confrunta 
Lugojul în viitor?
4Cred că una dintre problemele cu care se va con-
frunta întregul judeţ este cea legată de depozitarea 
deşeurilor. Tergiversarea lucrărilor la deponeul de 
la Ghizela ridică mari semne de întrebare pentru ur-
mători câţiva ani. Din punctul nostru de vedere, la 
ora actuală căutăm să identificăm soluţii alternative 
pentru colectarea şi refolosirea deşeurilor.

Are România, astăzi, politicieni care, singuri, 
pot manevra conştiinţe?
4Vreau să cred că suntem un popor de oameni 
deschişi şi maturi. Un popor care, la douăzeci de 
ani de la Revoluţie, a reuşit să îşi stabilească cu 
exactitate o scară de valori şi să o urmeze ca ata-
re. De aceea, nu cred în manevrarea conştiinţei, 
chiar dacă unii dintre politicieni încă mai mizează 
pe acest lucru.

franciSc boldea

...mai ales ca primar, principala condiþie 
de reuºitã este diplomaþia.
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Interviu prezent în volumul Interviuri neconvenţionale, 
în curs de apariţie la Editura "Cartea Bănăţeană"


